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Gabriela Daňková
starostka 

Milí přátelé, červen je 
měsíc, kdy už všichni cítí 
dovolenou a děti prázdniny. 
Škola, obec i senioři mají za 
sebou zájezdy a výlety. Ke Dni dětí jsme vyjeli 
do ZOO Lešná, kdy počasí bylo na jedničku, 
děti mohly krmit žirafy, rejnoky, vidět slony, 
jak řádí ve vodě či sledovat krmení lachtanů. 
Den dětí jsme rovněž oslavili společně s vámi 
v areálu školy, kde senioři připravili bohaté 
občerstvení a naše spolky zábavu a soutěže 
pro děti. Obec si připravila pro děti slav-
nostní otevření pumptrackového hřiště, kdy 
mohli děti i dospělí shlédnout, co vše se dá 
na hřišti naučit. Hřiště dle obsazenosti má 
velký úspěch, nicméně buďte opatrní a noste 
přilby a chrániče.

V letních měsících připravujeme v areálu 
školy nový plot tak, aby pumptrackové hři-
ště, wourkoutové a dětské hřiště bylo volně 
přístupné a areál školní zahrady a hřiště 
s běžeckým oválem bylo oploceno. Vznikne 
přirozený vycházkový okruh kolem školy 
s výstupem na cestě v kolonii. Teplé, tak-
řka letní počasí zve všechny ven do přírody 
k příjemnému posezení nebo sportování, 
a k tomu můžete využít areál U splavu, kde 

jsme doplnili pro děti lanovou věž a v areálu 
u řeky Morávky dva cvičební prvky (veslo-
vání, hrazdu). Při procházkách si rovněž 
můžete všimnout, že jsme začali vyměňovat 
staré nefunkční rozcestníky za nové (jsou 
modré). Zúčastnit se můžete spousty kul-
turních či sportovních akcí, které pro vás 
připravuje jak obec, tak spolky či svazky 
obcí. V červnu je tradiční hasičská soutěž 
Memorial Josefa Špoka, zájezd seniorů do 
Kroměříže, v srpnu Vás zveme na Kulturní 
den SOPM na Kamenitém, kde je připraven 
program nejen pro dospělé, ale i pro děti.  
Na konci srpna se Rozloučíme s prázdni-
nami s pečením placků, které pro vás chystá 
zastupitelka Zuzana Bestová. Září zahájíme 
fotbalovým turnajem Morávka cup, který 
pořádá Dan Piwowarsky, budeme pokračo-
vat Sportovním dnem na Krásné a nava-
zovat bude tradiční Den regionů v Paskově 
a Gulášfest připravený Romanem Böhmem 
v  areálu zahrady hotelu Morávky.  Nyní 
záleží na Vás, co si vyberete z této nabídky.

V září nás rovněž čeká slavnostní otevření 
nového pietního místa k 80. výročí výsadku 
Wolfram, o  kterém se dočtete v  článku 
zastupitelky Hany Jarolímové.

Přeji všem krásný, pohodový a odpočin-
kový letní čas a těším se na vás na akcích, 
které pořádáme.

úvoDní slovo

úvodní slovo
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okénko ze zastupitelstva
Roman böhm 
místostarosta

Dne 29. 4. 2024 se v prostorách cvičných 
kuchyněk v naší škole konalo 11. zasedání 
Zastupitelstva obce Morávky.

nejdůležitějšími body programu byly:

1) Žáci 8. třídy odprezentovali projekt na 
téma České srdce - minulost, současnost 
a budoucnost. Tuto prezentaci vytvořili 
v rámci soutěže škol Regionu Slezská 
brána. Projektem představili žáci objekt 
Českého srdce svýma očima. Zastupitelé 
ocenili zvolenou formu a  zpracování 
tématu a žákům vřele poděkovali.

2) V bodu finanční záležitosti byly před-
staveny dílčí úpravy rozpočtu v příj-
mech - prodej štěpky z areálu Českého 
srdce, prodej pozemků Povodí Odry, s.p. 
i výdajích - nákup vánočního osvětlení, 
reklamních předmětů, úpravy webových 
stránek.

3) Zastupitelé schválili připojení vodovodu 
v úseku Dolinky – Szkandera, vybudo-
vaný na náklady p. Ciglera na vodovod 
obecní. Žadatelé splnili veškeré pod-
mínky nutné k tomuto souhlasu.

4) Zastupitelé odsouhlasili realizaci pře-
ložky části vodovodu Morávka – Vlaský.

Tuto přeložku vyvolala nutnost opravy 
mostu přes potok Svěcený. Z důvodu nut-
nosti rozšířením pilířů mostu se zmenšila 
normou požadovaná vzdálenost mezi pilí-
řem a tělesem vodovodu. Těleso vodovodu 
přeloží dle normy SmVaK.

5) Byl schválen bezúplatný převod majetku 
HZS MSK na obec -JSDH Morávka. Jedná 
se o bezplatný převod 2 ks radiostanic 
pro naše hasiče.

6) Dále byl schválen prodej pozemků 
kolem a pod řekou Morávka mezi obcí 
Morávka (prodávajícím) a  Povodím 
Odry, s.p. (kupujícím). Pozemek byl 
prodán dle znaleckého posudku za cenu 
601 262,64 Kč.

7) Zastupitele schválili výběr dodavatele 
firmu Rapont s.r.o. na akci odstranění 
havarijního stavu mostu M-14c-5 přes 
potok Malý Lipový u Horského hotelu 
Lipový.

Po dlouhém boji a neutuchajících sna-
hách o opravu výše zmíněného mostu, se 
nám konečně podařilo vysoutěžit firmu, 
která tento most opraví. Předpokládaná cena 
mostu je 7 471 765 Kč bez DPH. Firma před-
ložila nejnižší cenu a nejlepší podmínky. Po 
dokončení výstavby nového mostu, máme 
v plánu i opravu stávající komunikace.

8) Obec Morávka podala žádost o dotaci na 
demolici budovy Českého srdce, a to na 
projekt s názvem ,,Dokumentace bou-
racích prací chaty České srdce“.

Ať se již bude dělat s tímto areálem cokoli, 
bude se muset začít vždy demolicí tohoto 
starého objektu, jenž je v takto zuboženém 
stavu. Tato demolice nebude levnou zále-
žitostí.  Náhodou se ale objevila možnost, 
požádat o  dotaci na tuto demolici, která 
může být až do výše 70 %. Tato dotace je 
výhodná i v tom, že nám neurčuje, co musí 
či nesmí být na pozemku následně budo-
váno. Toto podání žádosti bylo následně 
schváleno.

9) Po přezkoumání závěrečného účtu 
obce Morávka, které provedla kon-
trolní skupina Krajského úřadu 
Moravskoslezského kraje, bylo konsta-
továno, že závěrečný účet obce a účetní 
uzávěrka obce Morávka za rok 2023 je 
bez závad, chyb a nedostatků.
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10) V  dalším bobu byl vzat na vědomí 
závěrečný účet SOMP včetně zprávy 
o přezkoumání hospodaření Sdružení 
obcí povodí Morávka za rok 2023 a to 
bez výhrad.

11) Zastupitelé obce vzali na vědomí i závě-
rečný účet Sdružení obcí Morávka – 
Pražmo, včetně zprávy o  výsledcích 
přezkoumání hospodaření dobrovol-
ného svazku SOMP za rok 2023 a to bez 
výhrad.

12) V dalších bodech byl přednesen zápis 
z kontroly SOMP, dále pak byl před-
staven rozpočet tohoto svazku na 
rok 2024. Byl nastíněn i střednědobý 
výhled na roky 2025 – 2027. Tento 
rozpočet a  střednědobý výhled vzali 
zastupitelé na vědomí.

13) V dalším bodu byla přednesena zpráva 
finančního výboru obce. Finanční výbor 
se zaměřil na monitoring vybraných 
obecních zakázek, dary, dotace a dluhy 
za odpady. Při kontrole nebyla shledána 
žádná pochybení. Zastupitelé vzali tuto 
zprávu na vědomí.

14) Závěrem byla přednesena informace, že 
pokračuje výstavba s názvem Cyklotrasa 
povodí Morávky. Zatím je hotová část 
úseku Vyšních Lhot - Demlovice, nyní 
se dělá trasa podél řeky Morávky - úsek 
Pražmo za mostem u pily. Bude zahá-
jena část Raškovice.

15) Místostarosta informoval přítomné 
o přípravách k oslavám 80. výročí – 
Operace Wolfram. Oslavy se budou 
konat dne 14. 9. 2024. Program tohoto 
slavnostního dne připravujeme s před-
staviteli armády České republiky. 
Společně s námi mají zájem na přípra-
vách spolupracovat Krajské vojenské 
velitelství Ostrava, Centrum podpory 
speciálních sil gen. Josefa Černoty 
Olomouc, Vojenský historický ústav 
Praha, výsadkáři z Vyškova, atd.

Věřím, že to bude velmi zdařilá a výji-
mečná akce k uctění památky těchto váleč-
ných hrdinů. Základní kostra programu je: 
odhalení pomníku s  vojenskými poctami 
v prostoru Úspolka, hromadný seskok para-
šutistů v prostoru pod přehradou a ukázka 
vojenské techniky, výstroje a výzbroje na 
parkovišti Lipový. O přípravách a programu 
vás budeme průběžně informovat.

Na závěr zasedání zastupitelstva byly 
představeny akce SOPM, Sdružení obcí 
Morávka - Pražmo, akce Regionu Slezská 
brána a  obecní akce. Veškeré programy 
těchto akcí jsou průběžně zveřejňovány jak 
na stránkách obce, na nástěnkách u pošty, na 
tabuli u obecního úřadu, ale i na zastávkách 
autobusů. V elektronické podobě pak velmi 
pravidelně a hojně na FB a instagramu. 

Podrobný zápis z  jednání najdete jako 
vždy na stránkách obce Morávka.

Informace o kvalitě ovzduší v naší obci
Roman böhm
místostarosta

V  době od 1.1.2023 do 31.12.2023 byla 
v  areálu sportovního hřiště naší školy 
umístěna unimobuňka. Ta byla vybavena 
nejmodernější technikou na měření kvality 
ovzduší.

Celý projekt s názvem ,,Provoz automa-

tických monitorovacích stanic a  mobilní 

měřící techniky sledující kvalitu ovzduší 

v Moravskoslezském kraji“ byl financován 

z rozpočtu  Moravskoslezského kraje. Toto 

hodnocení rizik za rok 2023 probíhalo v 8 sta-

nicích imisního monitoringu, které provozuje 
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Upozornění pro majitele psů
Roman böhm
místostarosta

Chtěli bychom i touto formou upozornit 
a připomenout všem majitelům psů, aby po 
svých mazlíčcích uklízeli jejich exkrementy 
zanechané na veřejném prostranství obce. 
Nikdo z nás si jistě nepřeje, aby tyto nachá-
zel např. před svou brankou, na krásně stři-
ženém anglickém trávníku. Jen připomenu, 
co o tomto říká zákon.

251/2016 Sb. Majitel psa (i osoba, jež psa 
doprovází), který ponechá exkrementy na 
veřejném prostranství, se dopouští pře-
stupku proti veřejnému pořádku. Za ten 
mu hrozí bloková pokuta až do výše 10 tisíc 
korun nebo v krajním případě až dvacetiti-
sícová sankce ve správním řízení.

V centru obce se nachází zásobníky se 
sáčky na psí exkrementy, případně je nutné 
být vybaven sáčkem vlastním.

Zdravotní ústav se sídlem v Ostravě. Stanice 
pro měření byly umístěny v r. 2023 v Ostravě 
- Porubě, Hrušově, Mariánských horách, 
Radvanicích OZO, Radvanicích, Metylovicích, 
Morávce a Mořkově.  

Předmětem monitoringu bylo posou-
zení míry zdravotního rizika z průměrných 
ročních expozic vybraných látek – aerosol 
(PM10/PM2,5), oxid dusičitý (NO2), oxid 
siřičitý (SO2) benzen (BNZ), toluen (Tol), 
etylbenzen (EB), suma xylenů (Xyl), styren 
(Sty), benzol a pyren (BaP), kovy – arzén 
(As), kadmium (Cd), nikl (Ni), mangan 
(Mn), olovo (Pb) ve vnějším ovzduší.

Celková zpráva z tohoto měření je velmi 
detailní a obsáhlá. Má 176 stran a lze si ji 
jednoduše dohledat a přečíst. Najdete ji na 
adrese air.zuova.cz/ovzdusi/file/get/38/
IMs-MsK-Zaverecna-zprava-2023.pdf.

Nicméně můžeme konstatovat, že 
Morávka v  rámci měření i  ve srovnání 
s ostatními stanicemi sledovanými v tomto 
projektu dopadla nadmíru dobře. 

V  pětiletém srovnání se nám zvedla 
expozice pouze u niklu a arzénu. U ostat-
ních látek byly v porovnání pěti let expozice 
o mnoho procent nižší. Ve všech měřeních 
jsme nepřekročili doporučenou hodnotu 
WHO a  zdravotní riziko pro obyvatele je 
proto možné považovat za přijatelné. 

Naprosto do očí bijící je však porovnání 
Morávky s kteroukoliv stanicí v tomto pro-
jektu. Buďme rádi, že máme to štěstí, že 
žijeme a vychováváme naše děti v takovém 
prostředí.

Jak jsem již zmínil, zpráva je velmi 
obsáhlá a volně dostupná. Kdo má zájem 
může studovat.
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setKání s jUbIlanty 
V měsíci červnu jsme pozvali na malou 

oslavu 13 jubilantů. Na úvod nám zazpívaly 
děti MŠ a  popřály básničkou všem, kteří 
přišli. Taneční vystoupení si připravily 
děti pod vedením paní učitelky Pavelkové. 
Žáci 8. třídy odprezentovali projekt, který 
připravili ve spolupráci s obcí. Shlédli jsme 
prezentaci o Českém srdci, který byl v sou-
těži Křížem Krážem Regionem Slezskou 
bránou.

Po gratulaci jsme měli slavnostní přípi-
tek a oběd a následovalo povídání. Povídání 
o svých životech, o dění v obci a o zajíma-
vostech. Pan ředitel zajistil prohlídku školy 
a venkovního areálu.

Děkujeme, že jsme s vámi mohli oslavit 
vaše jubileum a těšíme se na další setkání, 
které plánujeme na 10. září.  

oslavte s náMI Den senIoRů

Obec Morávka každoročně pořádá ke Dni 
seniorů zájezd na zámek či hrad a prohlídku 
města.

V minulých letech jsme navštívili zámek 
Kunín a  město Nový Jičín, zámek Raduň 
a  město Opavu, zámek Karviná a  šikmý 
kostel, zámek Hradec nad Moravicí, roz-
hlednu Cvilín a  město Krnov. A  co jsme 
připravili letos? 

Město, které je nám blízké, rychle se 
rozvíjí, každý má pocit, že ho zná, ale přece 
jenom ne všichni tam byli. Připravila jsem 
si pro Vás letos ostravu, návštěvu Ostrav-
ského hradu a vyhlídkové věže Nové radnice 
s obědem a následovat bude komentovaná 
prohlídka do centra města. Uvidíme např. 
sochy Věry Špinarové, Karla Kryla či Leoše 
Janáčka. Přihlásit na zájezd se můžete na 
sekretariátu obce – 558 69 10 21.

Na vaši účast se těší

Gabriela Daňková  
organizátor zájezdu

Z obce
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Místní knihovna Morávka
lucie Poledníková
knihovnice

V dubnu proběhla Noc v knihovně. Děti 
v  hojném počtu strávily příjemné chvíle 
v nově zrekonstruované knihovně.  Společně 
prožitý čas si užily s knihou, a také výrobou 
záložek a hraním společenských her. Všichni 
jsme si to užili a už teď se těšíme na další 
ročník. 

V červnu nás čeká milá návštěva našich 
prvňáčků, kteří budou pasováni na čtenáře 
a besedy se školáky a školkáčky před ukon-
čením školního roku.

Příjemného počasí je více, léto za dveřmi 
a tak bychom Vás rádi pozvali na naší ven-
kovní terasu v knihovně.

otevíRací Doba Místní KnIhovny

Pondělí  10.00 – 12.00 12.30 – 16.30
Úterý 8.00  -  12.00
Středa   12.30 – 16.30
Čtvrtek 10.00 – 12.00 12.30 – 16.00   
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Místní poplatky
Na prosincovém zastupitelstvu byla schválena Obecně závazná  

vyhláška obce Morávka o místním poplatku za obecní systém odpadového  
hospodářství, (celé znění www.moravka.info).

výše PoPlatKU:

Fyzická osoba přihlášena v obci – popla-
tek popelnice, kontejnery 800 Kč/1rok/
občan

Splatnost poplatku:  
nejpozději do 31. 10. 2024

chataři, chalupáři – poplatek popelnice, 
kontejnery 800 Kč/1rok/nemovitost

Splatnost poplatku:  
nejpozději do 30. 6. 2024

Poplatek – pes - poplatek je pro rok 2024 
-  100 Kč splatný nově do 31. 10. 2024

Uzávěrka zpravodaje
Uzávěrka dalšího čísla  

obecního zpravodaje je 26. 8. 2024
Příspěvky zasílejte: moravcan@moravka.info

cena inzerce:
Barevná A 5 – 540 Kč

Barevná ½ A5 – 270 Kč
Černobílá A5 – 320 Kč

Černobílá ½ A 5 -  160 Kč

otevíRací Doba sběRného Místa  
– MoRávKa – Malé lIPové

letní provozní doba od 1. 4. 2024 – 31. 10. 2024
Pondělí  – čtvrtek 14:00 – 15:30
Pátek 14:00 – 17:00
Sobota   9:00 – 13:00

Zimní provozní doba od 1. 11. 2024 – 31. 3. 2025
Pondělí - pátek 14:00 – 15:30
Každou sudou sobotu   9:00 – 13:00

Pro mimořádné uložení odpadu mimo otevírací dobu nás kontaktujte 
v pracovní době 7:00 – 15:30 na tel. č. 606 851 664

termíny  
vymetání 
komínů  

pro rok 2024:
2. srpna 

29. listopadu
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technIcKé InFoRMace / ZáKlaDní šKola

obnova informačního systému obce
Petr bujok
technik, foto autor

V  průběhu měsíce května započala 
výměna navigačních cedulek a  sloupků. 
Tyto jsou umístěny po celém katastru obce. 
Celkový počet označníků je 16.  Dále při-
pravujeme obnovu cedulí naučné stezky 
Prameny řeky Morávka.

Pootevřené školní dveře
Mgr. Martina Matznerová 
Za vedení ZŠ a MŠ Morávka

“Paní učitelko, už budou prázdniny! Letos to 
nějak rychle uteklo!” Právě tato slova se linou 
školou napřič ročníky stále častěji. Je to tak. 
Školní rok se s námi pomalu loučí a děti se 
těší na zasloužené dva měsíce prázdnin. Čas 
ve škole utíká tak rychle snad i proto, že se 
jej učitelé snaží žákům co nejvíce zpest-
řit spoustou projektů, přednášek, exkurzí, 
soutěží a zajímavých aktivit.  

Krásné, v podstatě už letní počasí, které 
panuje v  posledních dnech, přeje hlavně 
venkovním sportovním akcím. V  úterý 
7. 5. 2024 proběhl v Raškovicích další, již 
jedenáctý, ročník branného závodu orga-
nizovaný v rámci spolupráce dobrovolného 
svazku obcí Region Slezské brána (DSO RSB) 

se základními školami v jeho území. Závodu 
se účastnilo celkem 9 družstev z pěti škol. Pro 
soutěžní družstva byla vyznačena náročná, 
místy kopcovitá, cca 6 kilometrů dlouhá 
trasa, na které plnili žáci na jednotlivých 
stanovištích různé úkoly. Celkem bylo při-
praveno devět stanovišť. Nejtěžší úsek vedl 
přes lokalitu na Kršlích pod Prašivou, kde 
trasa kulminovala ve výšce okolo 540 m. n. 
m., start v areálu restaurace U Bobra přitom 
byl ve výšce přibližně 400 m. n. m. Družstva 
byla rozdělena do dvou kategorií - mladší 
6. – 7. třída a starší 8. – 9. třída. Našim 
mladším žákům se podařilo obsadit krásné 
3. místo. Gratulujeme!

V  pátek 10. května se vydali zástupci 
žáků z jednotlivých tříd změřit své síly ve 
sportovních disciplínách do Dobré. Konala 

3.místo v Branném závodu
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se zde již tradiční jarní olympiáda v areálu 
U Medvěda. Závodilo se zde například ve 
skocích v pytli, hodu na cíl, jízdě na in-line 
bruslích a své zastoupení zde měl i fotbal, 
florbal, vybíjená či střelba ze vzduchovky. 
I z této akce si žáci přivezli několik medailí. 
Ještě jednou gratulujeme všem oceněným 
a děkujeme za vzornou reprezentaci školy. 

Další sportovní akcí byly atletické závody 
na stadionu TJ Slezan Frýdek – Místek 
v rámci akcí DSO RSB, kterých se zúčastnil 
17 žáků naší školy. Soutěžilo se celkem v pěti 
disciplínách - sprint 60 a  100m, běh na 
800m a 1500m, skok do dálky, hod míčkem 
a štafeta 4 x 400m. Závodníci byli rozděleni 
do kategorií podle věku (6. - 7., 8. – 9. třída) 
a pohlaví. Ve sprintu na 60m se umístila 
na třetím místě Laura Ellerová ze 7. třídy. 
V běhu na 800m skončili na druhém a třetím 
místě Matouš Burda a Barbora Tesaříková ze 
7. třídy. Ve skoku dalekém získali stříbrnou 
medaili Josef Stachura ze 6. třídy a Barbora 

Pospěchová z 8. třídy, bronzovou medaili 
obdržela Nikol Foldynová ze 7. třídy. V disci-
plíně hod do dálky kriketovým míčkem se na 
druhé příčce umístil Tomáš Mašín z 8. třídy. 
Ani další zástupci ve výkonech nezaostávali 
za ostatními a bojovali ze všech sil. Také 
těmto žákům patří velká gratulace a podě-
kování za reprezentaci. 

V měsíci květnu proběhla také řada před-
nášek v rámci primární prevence. Externisté 
navštívili několik ročníků školy a věnovali 
se s žáky tématům jako např. Jak se rodí 
rodina, Zdravá sexualita, Láska a početí, 
Odpovědné rodičovství či Cesta k dospělosti. 

Osmá třída vyráží pravidelně každý rok 
také na prohlídku automobilky hyundai 
v  rámci projektu Příprava na povolání. 
I letos se mohli žáci podívat, jak chod takové 
společnosti funguje a co obnáší práce v jed-
notlivých částech automobilky. 

V  rámci návštěvy amerického centra 
Knihovny města ostravy absolvovali sed-
máci zajímavou besedu o národních parcích 
v USA. Celá beseda probíhala v angličtině 
a žáci se blíže seznámili s důvody zakládání 
parků a porovnali počet národních parků 
v USA a v České republice. Nejvýznamnější 
parky pak zpracovávali samostatně v rámci 
projektu. 

Máme za sebou také zápisy do první 
třídy a do mateřské školy. Zápis do 1. třídy 
probíhal stejně jako v loňském roce formou 
pohádkové stezky školou, při které budoucí 
prvňáčci plnili zábavné úkoly, které zároveň 
prověřovaly jejich školní zralost. Celkem 
bylo zapsáno 22 žáků. K  předškolnímu 
vzdělávání bylo přijato celkem 10 nových 
dětí tak, aby byla naplněna kapacita mateř-
ské školy. 

Deváťáci zúročili své nabyté vědo-
mosti u  přijímacích zkoušek na střední 
školy. Všichni zvládli bez problémů novou 

ZáKlaDní šKola
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formu zasílání přihlášek prostřednictvím 
internetu, úspěšně zvládli přijímací testy 
a v září je čeká nová etapa života. Přejeme 
jim mnoho štěstí a elánu do dalšího studia. 

Poslední květnový den patřil v naší škole 
dětem. V rámci oslav Dne dětí si zástupci 
žákovského parlamentu připravili pro své 
spolužáky dopoledne plné sportovních 
utkání. Nejmenší žáci si společně zahráli 
fotbal, ti starší pak florbal a přehazovanou. 
Vítězné týmy jednotlivých utkání získaly 
diplom a také putovní pohár, který v příš-
tím roce předají vítězům dalšího ročníku. 
Děkujeme členům žákovského parlamentu 
pod vedením Mgr. Martové a Mgr. Kuldana 
jak za přípravu Dne dětí, tak za celoroční 
práci. 

Po sportovním dopoledni následovala 
také odpolední zábava, tentokrát pod tak-
tovkou Klubu rodičů a  obecních spolků. 
Společně jsme slavnostně otevřeli novou 
atrakci obce Morávka - pumptrack. Ten 
představuje další možnost volnočasového 
vyžití pro děti, ale i dospělé. Jedná se o uza-
vřený, uměle vytvořený okruh pro jízdu na 
kole či koloběžce, který obsahuje klopené 
zatáčky a „vlny” umožňující přejezd i zcela 
bez šlapání. Po názorné ukázce, jak lze 
pumptrack využívat mohly děti plnit úkoly 
na připravených stanovištích v areálu školy 
a za splnění všech částí je čekala odměna. 
Počasí sice nebylo bez mráčku, přesto si 
všichni dětský den užili. 

Závěr školního roku patří tradičně 
také výletům spojených s exkurzemi. Žáci 
1.-3. třídy navštívili Štramberk a jeho okolí, 
šesťáci si užili krásy Jeseníků a  osmáci 
s  deváťáky se vydali na třídenní pozná-
vání našeho hlavního města. Program měli 
opravdu “našlapaný”, únava poslední den 
už byla veliká, přesto byli všichni spokojení 
a výlet si náramně užili. Další ročníky na 
svůj výlet v tuto chvíli ještě čekají. 

V posledních červnových dnech máme na 
programu návštěvu Žákovského sympozia 
na Krajském úřadě s  tématem Nebezpečí 
virtuální sítě, Den řemesel na Střední škole 
řemesel ve Frýdku-Místku a  také den 
v  aquparku na Olešné. Tímto školní rok 
pomalu ukončíme a budeme se těšit na akce 
v roce příštím. 

Dovolte nám ještě jednou poděkovat 
všem, kdo se podíleli na chodu školního 
roku a přejeme Všem příjemné letní dny 
plné sluníčka! 

Prázdninový provoz mateřské školy:
 1. 7. - 19. 7. 2024

Znovu se v  mateřské a  základní škole 
sejdeme v pondělí 2. 9. 2024!

ZáKlaDní šKola

Fotokoutek ke Dni země

Oslavy Dne země
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ZáKlaDní šKola

Výlet do Jeseníků

Šesťáci v Jeseníkách

Ocenění v soutěži Zdravá pětka

Pozdrav z Prahy

Výlet na Štramberk

Osmáci a deváťáci v Praze
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Ze ŽIvota sPolKů

1. DívČí oDDíl a 1. chlaPecKý oDDíl 
InFoRMUjí

Marek Maslowski  
Skaut – Středisko Štít Pražmo

Letošní celorepublikové setkání skautů 
na Ivančeně proběhlo i  přes neobvykle 
teplý nástup jara za velmi chladného počasí, 
naštěstí sníh napadl až o pár hodin později. 
Uctít památku zavražděných skautských 
bratrů a  připomenout si, že o  svobodu 
a demokracii je potřeba usilovat i v těchto 
časech, přišlo velké množství lidí.

Pak jste některé z  nás mohli vidět ve 
skautském kroji na den sv. jiří, neboť je 
patronem všech skautů a skautek na celém 
světě.

Pomáháme s  přípravou rekonstrukce 
dřevníku u klubovny. A dlouhodobou akti-
vitou je také skautské kino.

Na začátku května se ve Skalici uskuteč-
nilo okresní kolo Závodu vlčat a světlušek. 
Družinek bylo na startu méně než před 
dvěma lety, kdy závod proběhl po covidové 
přestávce. Jednotlivé družiny (hlavně) 
z  Frýdecko-Místecka měly možnost se 
mezi sebou poznat, získat cenné zkušenosti 
a v rámci stanovišť absolvovat Cestu kolem 
světa za 80 dní. Naše týmy závodily s chutí, 

a kdybyste viděli naše vlčata, jak oslavovaly 
každý sebemenší úspěch na trati závodu, 
měli byste z nich radost. Skautským sest-
rám a bratrům ze Smíšeného oddílu přejeme 
mnoho štěstí v krajském kole!

stále pomáháme Ukrajině. S  výrobou 
zákopových svíček si dáváme přes léto 
pauzu, ale pořád sháníme prázdné kon-
zervy, nedávno jsme získali dar v podobě 
půl tuny parafínu, takže máme materiálu 
dost a na podzim budeme opět potřebovat 
pomoci s vyráběním!

Nyní se zaměřujeme na sbírku zdravot-
nického materiálu, vždyť se toho na frontě 
spotřebovává obrovské množství. A nejen 
na frontě, neboť Rusko útočí i  na civilní 
obyvatelstvo po celé Ukrajině.

A proč tedy sbíráme zdravotnický mate-
riál? Přečtěte si prosím vzkaz od ukrajin-
ských skautů, co bojují přímo na frontě:

„Наші медики потребують Вашої 
допомоги. Працюють у гарячих точках 
на усій лінії зіткнення (ми часто 
міняємо напрямок), рятуючи життя 
хлопців та дівчат. Часто евакуація 
буває довгою та ускладненою, саме 
тому ми потребуємо таке обладнання 
та розхідники. Саме завдяки йому ми 
даємо шанс важкопораненим вижити 
та встигаємо довезти до місця, де уже 
надається спеціалізована допомога.“

„Naši medici potřebují Vaši pomoc. Pracují 
v  těžkých bojích podél celé kontaktní linie 
a zachraňují životy chlapců a dívek. Evakuace 
je často zdlouhavá a  komplikovaná, a  proto 
potřebujeme zdravotnický materiál, díky němu 
dáváme těžce raněným šanci na přežití a daří se 
je dostat tam, kde již získají odbornou pomoc.“
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K  tomu nemůžeme být lhostejní! Na 
začátku článku jsem zmínil příběh Ivan-
čeny, Odboj slezských junáků tehdy za války 
sháněl a  doručoval zdravotnický materiál 
partyzánům do Beskyd. My dnes v  boji 
proti zlu můžeme také pomáhat a přitom 
nepodstupujeme riziko jako naši bratři za 
2. světové války.

Do sbírky můžete věnovat: berle, ortézy, 
hole, autolékárničky (i  prošlé), obvazy 
(i  prošlé), náplasti a  další zdravotnický 
materiál.

Máme nové „členy oddílu“. Jsou to 
dva zakrslí králíčci, vlastně je to výsledek 
diskuze, jak využít tak velkou zahradu 
u  klubovny na Staré faře. Padaly návrhy 
jako dikobraz apod., ale králíčky si můžeme 
aspoň pohladit. S  králíčky jste se mohli 
seznámit na Dětském dni obce Morávka.

Ze ŽIvota sPolKů

sKaUtsKé schůZKy
Stále přijímáme nové členy, máme schůzky v těchto časech (od září se mohou 
časy schůzek změnit):

oddíl věk Den Čas Místo

1.chlapecký oddíl
nováčci, vlčata pátek 15:00 Pražmo

skauti pátek 17:30 Pražmo

1.dívčí oddíl
světlušky čtvrtek 17:30 Pražmo

skautky pondělí 16:30 Pražmo

Smíšený oddíl Morávka všichni pátek 15:45 Morávka

Aktuální informace naleznete na webu stitprazmo.skauting.cz
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Ze ŽIvota sPolKů

Závod vlčat a světlušek
Marek Maslowski 
Skaut – Středisko Štít Pražmo

V sobotu 4. 5. proběhlo ve Skalici základní 
kolo závodu vlčat a  světlušek, který se 
koná jednou za dva roky a je určen pro děti 
8-11 let. Soutěžilo v něm 27 družin z celého 
okresu, z  toho jsme přihlásili 5 družin ze 
čtyř oddílů našeho střediska Štít Pražmo. 
Děti z Morávky soutěžily nejen za Smíšený 
oddíl Morávka, který nasadil dvě soutěžní 
družiny, ale i  za oddíly z  Pražma, které 
nasadily po jedné soutěžní družině. Starší 
skauti a  skautky pomáhali s  organizací 
a doprovodem družin v závodě.

Smíšený oddíl Morávka absolvoval 
s družinou Krtečků a Koloušků tyto závody 
poprvé. 

Tématem letošního závodu byla Cesta 
kolem světa. Naše družinky celý den zažívaly 
s vlčaty a světluškami z celého okresu akti-
vity, při kterých si mohly prověřit schopnost 
poradit si v situacích potřebných pro život 
v dnešním světě.
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Ze ŽIvota sPolKů

Disciplíny závodu bývají například znalost 
první pomoci, znalost dopravních značek, 
manuální zručnost, fyzická zdatnost, logické 
myšlení, schopnost řešit problémové situace, 
schopnost vyhledávat informace, schopnost 
komunikovat, pobyt v  přírodě, schopnost 
orientace, kuchařská dovednost, vztah 
k vlasti a skautingu a volná disciplína.

Družinky našeho střediska se v závodě 
umístily takto:

Umístění v chlapecké kategorii

•	 1. místo Smíšený oddíl Morávka – Krtečci

•	 5. místo 1. chlapecký oddíl – Jeleni 

Umístění v dívčí kategorii

•	 6. místo Svišti – Svišti

•	 10. místo 1. dívčí oddíl Pražmo – světlušky 
Pražmo

•	 11. místo Smíšený oddíl Morávka – 
Koloušci

Krtečci ze společného oddílu Morávka 
obsadili první místo, postupují tak do kraj-
ského kola, které se uskutečnilo ve Zlatých 
horách 15. - 16. 6. 2024.
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Ze ŽIvota sPolKů

skautský oddíl Morávka
Na schůzkách jsme se v posledních týd-

nech zabývali poznáváním přírody a  kri-
zovými situacemi. Děti se nejednou ocitly 
v  situaci, kdy musely poskytnout první 
pomoc, ať už svým vedoucím, či naprosto 
neznámým lidem. Krev a různá zranění byla 
sice namaskovaná, ale vědomosti a reakce 
dětí opravdové a správné. Naši mladí záchra-
náři se učili, jak obvázat rány, jak správně 
zavolat záchrannou službu nebo poskytnout 
kardiopulmonální resuscitaci. 

Hned na začátku května se náš oddíl 
setkal s obdivuhodným úspěchem! Jedna ze 
dvou soutěžících skupinek se v základním 
kole závodu vlčat a světlušek umístila rovnou 
na prvním místě.

Cesta k vítězství ale samozřejmě nebyla 
tak lehká, jak se na první pohled může zdát 
- děti věnovaly přípravě svůj čas po celý 
měsíc, dokonce i na víkendové výpravě, kde 
si mohly své znalosti ověřit v terénu. Během 
těchto příprav se děti učily nejen teoretické 

základy, ale také praktické dovednosti, které 
jim pomohly zvládnout náročné úkoly během 
závodu. Tématem závodu byla Cesta kolem 
světa a  s  každou další zemí, kterou děti 
navštívily, se objevil i další úkol, který musel 
být splněn. Jednalo se o stanoviště zamě-
řené na zdravovědu, vyhledávání informací, 
šetrné chování k přírodě a plnění různých 
týmových úkolů. 

Za pár dní nás tedy čekají závody další, 
tak nám držte palce!

skautský oddíl benjamínci 
lucie tereza švrčina 
Vedoucí oddílu

Před Velikonocemi proběhla schůzka 
v klubovně. Povídali jsme si o pohanských 
a křesťanských zvycích ohledně jara a Veli-
konoc, zdobili sklenice a sadili jarní osení. 
Pak jsme byli venku a sbírali první jarní květy 
a zdobili tím papírová velikonoční vajíčka. 
V  pondělí 22.4. jsme navštívili knihovnu 
na Morávce. Po krátkém povídání s  paní 
knihovnicí si děti přihlížely různé knihy dle 
vlastního výběru, společně jsme si vyrobili 
záložky do knih a v knihovně jsme si zahráli 



18

i pár her (např. Pátračku po nejtlustší knize 
v knihovně atd). 

V květnu jsme se z důvodu nemoci nesešli. 
Ale v červnu máme v plánu dětské divadélko 
Ententyky a závěrečné setkání před koncem 
školního roku. 

Od září rádi přivítáme nové členy do 
našeho oddílu Benjamínku, bereme děti 
starší dvou let.

Něco víc o nás najdete na našich strán-
kách https://stitprazmo.skauting.cz/oddily/
benjaminci/

Ze ŽIvota sPolKů
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Ze ŽIvota sPolKů

sDh a jsDh Morávka
Na začátek května se těšily (téměř) 

všechny děti. Konečně trénink venku, 
s vodou a hadicemi, jak to máme rádi. Tělo-
cvična je fajn, ale ta voda ... no jsme přeci 
HASIČI! Již přes měsíc tedy trénujeme venku. 
Záleží to samozřejmě na počasí, ale mladí 
hasiči se na tréninky s vodou těší celou zimu.
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Mimo požární sport máme za sebou 
i jiné akce, např. Den dětí, kde mládežníci 
z  kategorie starších a  dorostu připravili 
překážkovou dráhu. Taky jste naše svěřence 
mohli vidět na parkovišti u automobilů, které 
jsou ve vozovém parku našeho SDH. Stihli 
jsme již i každoroční vaječinu. Jedno nedělní 
odpoledne jsme svolali k nám na školní hři-
ště děti z celého okrsku. Máme nová pravidla 
pro Branný závod, tak si děti i dospělí na 
stanovištích procvičili nové značky, uzly, 
obrázky, zdravovědu a mnoho dalšího. Pro-
stě vše, co takový mladý hasič musí umět 
a znát. Po absolvování všech stanovišť jsme 
opekli buřty a slíbili si, že se budeme vídat 
na závodech v okolí.

Ze života Klubu seniorů  
aneb furt se něco děje 

Dagmar španihelová

V dubnu 20. v dopoledních hodinách jsme 
si vyšli od Bebka na Klaus, zde má jeden 
z nás se svými přáteli pronajatou chatu od 

LČR. Počasí našemu výletu moc nepřálo. 
Bylo chladno a deštivo. Náladu nám to však 
nepokazilo. Na chatě se na peci uvařil čaj 
a venku si upekli své donesené buřty. Zpá-
teční cestu jsme zvolili lesem na Kršli a pak 
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dolů na autobus. Došli jsme brzy, a tak jsme 
se stavili v hospodě na kafíčko a pivíčko. 

Květen byl na akce bohatý. Dne 16. se 
uskutečnil výlet na Lysou horu. Mnozí z nás 
už by to pěšky nezvládli, a tak se jelo auto-
busem. Počasí vyšlo, bylo vidět až na Tatry. 

Hned další den se „turistická sekce” 
vydala z Javorového na Morávku. Hřebenem 
Šindelné, pod vrcholem Ropice a Velkého 
Lipového údolím Kyčery přes Dolinky domů. 
Tentokrát počasí moc nepřálo. Dvaadvacá-
tého května za náš klub soutěžilo čtyřčlenné 
smíšené družstvo na 10. Krajských sportov-
ních hrách seniorů v Háji ve Slezsku. Závo-
dilo 348 sportovců z 87 obcí a měst v deseti 
sportovních disciplínách. Členové našeho 
klubu pravidelně jezdí na vycházky akce 
Křížem krážem Slezskou branou. Vždy čtyři 
účastníci z každé obce. Morávka byla na řadě 
28. května. Vycházku organizoval p. Štěpán 
Bystřičan. Při příležitosti kácení máje a dne 
dětí se senioři opět ujali role občerstvovatelů. 
Nabízeli párek v  rohlíku, koláčky, frgály 
a buchty. K pití čaj, džus, kávu, víno a pivo. 
Trochu nám to všem pokazilo počasí. 

A máme tady červen. Šestého jsme začali 
smažením vaječiny ve školní zahradě. Bylo 
veselo s kytarou. A  12. ráno jsme vyrazili 
na zájezd do Kroměříže. Budou pokračovat 
vycházky i  turistické akce, ale o  tom zase 
příště. 
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Připomenutí výsadku Wolfram
hana jarolímová 
zastupitelka

V  noci ze 13. na 14. září uplyne 80 let 
od okamžiku, kdy se propojily osudy 6 
mladých mužů a naší obce. V tu noc se na 
půdu své vlasti po několika létech v exilu 
vrátil Josef Otisk z Líšně u Brna, Vladimír 
Řezníček z Kunčic pod Ondřejníkem, Josef 
Černota z Břeclavi, Josef Bierský z Lubna, 
Karel Svoboda ze Slaného a Robert Matula 
z Ostravy-Radvanic. 

Za 2. sv. války vojenské velení českoslo-
venské exilové vlády vyslalo na území pro-
tektorátu v 31 výsadcích téměř stovku mužů. 
Polovina z  nich se konce války nedožila. 
S šesti parašutisty bylo uskupení Wolfram 
největší a  zároveň jako jediné z  výsadků 
vyslaných z  Londýna nemělo plnit zpra-
vodajské, ale sabotážní úkoly v týlu nepří-
tele. Velitelem desantu byl kapitán Otisk, 
který se jako jediný československý voják 
stal ve Velké Británii instruktorem kurzu 
commandos.

Letadlo Halifax vyletělo z italského Bari 
a  směřovalo na Lysou Horu. Avšak kvůli 
ztrátě orientace parašutisté z  výsadku 
Wolfram dopadli ve dvou průletech na 
Morávku mezi údolí Kotly a Nytrová ...

Skupina se rozptýlila, přišla částečně 
o  vybavení a  v  plném počtu se už nikdy 
nesešla: Bierský a  Řezníček, kteří skákali 
v druhém průletu, přišli o nožní zásobníky. 
Bierského vítr zanesl až k  protektorátní 
hranici, kde pod Bílým Křížem zastřelil dva 
četníky a  psa z  pohraniční hlídky. Rotný 
Svoboda ztratil v  neznámém beskydském 
terénu orientaci a skupinu nenašel, vyba-
vení a radiostanici zakopal a po šesti dnech 
byl zatčen u  hospody U  Horáka a  předán 
gestapu. Na spolupráci nepřistoupil a konec 

války jej zastihl v  koncentračním táboře 
Flossenburg.

Wolfram tímto ještě před zahájením 
své činnosti přišel o  radiotelegrafistu 
a významnou část výzbroje a vybavení. Na 
prvním určeném místě srazu, severním 
kraji paseky u  Hotelu Charbulák (Staré 
Hamry), se nesešli. Potkali se až na druhém 
určeném místě: dva můstky na lesní cestě 
pod Trojačkou na jih od Smrku.

Absence radiostanice znemožnila navá-
zání spojení s  Londýnem. Parašutisté se 
tedy pokusili spojit a spolupracovat s míst-
ním odbojem a partyzány. V půli října přišel 
Wolfram o dalšího člena - na svazích hory 
Smrk připravil Josefa Bierského o život reci-
divista Kotačka, který se z obav před trestem 
za loupež přidal k partyzánům a později se 
stal konfidentem gestapa.

Koncem listopadu výsadkáři z Wolframu 
opustili operační prostor Beskyd, kde 
jim zázemí poskytovala rodina Vladimíra 
Řezníčka, a  přesunuli se na jih Moravy 
k bratrovi kapitána Otiska. Jaro 1945 strá-
vili v prostoru Buchlov – Brno – Vyškov 
prováděním útoků, sabotáží a  diverzní 
činností zaměřenou na ustupující německé 
jednotky.

Ač kvůli ztrátě dvou mužů a radiostanice 
výsadek Wolfram nesplnil výchozí úkoly 
(sabotáže v  Jablunkovském a  Vlárském 
průsmyku, organizace partyzánské činnosti 
na moravsko-slovenském pomezí), skupina 
bez radiotelegrafisty a vysílačky dokázala 
předávat získané informace čs. partyzánské 
brigádě Jana Žižky z Trocnova, zpravodaj-
ské skupině kpt. Niščimenka a radiostanici 
paradesantu Calcium a  následně přispěla 
k rozpoutání lokální partyzánské války na 
Brněnsku. 



23

Z hIstoRIe / ReGIon sleZsKá bRána

Z mladých mužů, kteří seskočili tu noc 
na Morávku, už nikdo nežije: jako poslední 
zemřel v  roce 2012 v  Kanadské Viktorii 
Robert Matula, horník z  Ostravy, který 
Československo opustil v roce 1948. 

K výročí výsadku Wolfram položí obec 
Morávka za přítomnosti zástupců České 
obce legionářské a Armády České republiky 
pamětní desku na Morávce-Úspolce. Na 
YouTube si můžete prohlédnout dokumen-

tární film Možnosti hrdinů se vzpomín-
kami parašutistů.  Hrob Josefa Bierského 
najdete pod Lysou Horou, u kostelíka Na 
Borové v Malenovicích. Jméno Josefa Čer-
noty nese nejmladší útvar speciálních sil 
Armády ČR: Centrum podpory speciálních 
sil plukovníka Josefa Černoty. A  dceru 
Vladimíra Řezníčka jste mohli potkávat na 
poliklinice ve Frýdku-Místku, kde praco-
vala jako lékařka.

Křížem krážem slezskou bránou
štěpán bystřičan  
průvodce trasou

Již v pořadí osmá vycházka seniorů ze 
sedmnácti obcí regionu se konala 21. května 
na Morávce. Byla připravena nenáročná, 
4 km dlouhá trasa s celkem 10 zastaveními. 
Zahájení akce proběhlo na nádvoří základní 
školy za účasti téměř sedmdesáti lidí. Po 
úvodních slovech paní starostky a ředitele 
ZŠ se téměř 3 hodinové vycházky s deseti 
různými tématy ujal p. Štěpán Bystřičan.

Od vzniku obce přes počátky školství 
a výstavby škol jsme se přesunuli k dubu 
na pozemku p. Boženy Štefkové - s tématy 
památné stromy, lesní hospodaření, přírodní 
rezervace a  přírodní památky. Na dalším 
bodu U splavu se povídalo o historii turis-

tiky, turistických trasách v obci a drobných 
sakrálních stavbách. Zastavení u NKP Noční 
přechod, u  rest. Partyzán a  Zaťaté pěsti 
obnášelo období 2. světové války, partyzán-
ské hnutí i okolnosti stanného soudu.

Pod přehradní hrází se účastníci dozvěděli 
osudy osady Mury před výstavbou vodního 
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díla, během stavby i současný stav. Zpáteční 
cesta vedla pěšinou podél řeky Morávky 
s komentářem o vodním toku, pramenech 
a  studánkách na katastru obce. Výhled na 
hřebeny Lipí a  Ropičky z  Vojkovčiny pod 
údolím Velké Lipové s připomenutím natá-
čení seriálu Zelené údolí i méně radostné 
okolnosti sedmidenní války s Polskem na 
podzim roku 1938.

Pak už krátké zastavení před Českým srd-
cem – historie a současnost, malý odpočinek 
u  posilovacích prvků za sběrným dvorem 
a  zakončení v  restauraci Morávka. Všem 
seniorům-turistům děkuji v  tento krásný 
a slunečný den za pozornost. Dík patří i SVČ 
Vratimov – Mgr. Lence Havrdové, která tento 
zdařilý projekt posunuje od obce k obci.

setkání zástupců obcí Regionu slezská brána 
se 23. května 2024 uskutečnilo ve vojkovicích

(Paskov, 24.05.2024) – Zástupci 
členských obcí Regionu Slezská brána 
v  květnu zavítali na své pravidelné 
zasedání do obce Vojkovice.

Přítomné zástupce obcí Regionu Slezská 
brána přivítal místní starosta Petr Tesarčík. 

Z  projednávaných bodů programu 
můžeme zmínit Den regionů, který by v pří-
padě schválení dotace z Fondu malých pro-

jektů Euroregionu Beskydy v  rámci 
priority 2 – Cestovní ruch měla 
ozvláštnit delegace a  účinkující 
z  Polska jako partnera projektu. 

Rovněž vydání výletníku v rámci projektu 
Křížem krážem Slezskou bránou 2024, který 
pořádá pro seniory z regionu Středisko vol-
ného času Vratimov, je plánováno na Den 
regionů 21. září 2024 v Paskově.

ReGIon sleZsKá bRána
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branný závod žáků 2. stupně – 11. ročník 
Raškovice – okolí základní školy

Mgr. Markéta juřicová,  
ZŠ Raškovice, hlavní organizátorka 
Ing. Miroslav lysek, Dso Rsb,  
koordinátor spolupráce se školami

V úterý 7. 5. 2024 proběhl v Raškovi-
cích další, již jedenáctý, ročník branného 
závodu organizovaný v  rámci spolupráce 
dobrovolného svazku obcí Region Slezské 
brána (DSO RSB) se základními školami 
v  jeho území. Hlavním organizátorem 
byla zdejší základní škola, která si přizvala 
i  zástupce občanských sdružení, přede-
vším z řad dobrovolných hasičů. Přípravu 
a  koordinaci vlastního průběhu závodu 
měla na starosti paní učitelka Mgr. Mar-
kéta Juřicová. 

Závodu se účastnilo celkem 9 družstev 
z  pěti škol. Pro soutěžní družstva byla 
vyznačena náročná, místy kopcovitá, cca 6 
kilometrů dlouhá trasa, na které plnili žáci 
na jednotlivých stanovištích různé úkoly. 
Celkem bylo připraveno devět stanovišť. 
Nejtěžší úsek vedl přes lokalitu na Kršlích 
pod Prašivou, kde trasa kulminovala ve 
výšce okolo 540 m. n. m., start v  areálu 
restaurace U  Bobra přitom byl ve výšce 
přibližně 400 m. n. m. 

Družstva byla rozdělena do dvou kate-
gorií -  mladší 6. – 7. třída a  starší 
8. – 9.  třída. V každém družstvu musely 
být alespoň dvě dívky. Pořadí družstev 
bylo vyhodnoceno podle dosaženého času 
a výsledků při plnění úkolů na stanovištích.

Zástupci obcí Regionu Slezská brána 
schválili účetní závěrku za rok 2023 a závě-
rečný účet za rok 2023. Závěrečný účet musí 
po jeho schválení projednat zastupitelstva 
jednotlivých obcí svazku na svých nejbliž-
ších zasedáních.

„Svazek obcí hospodařil v roce 2023 s cel-
kovými příjmy ve výši 2,498 mil. Kč (139,2 % 
schváleného rozpočtu) a  celkovými výdaji ve 
výši 2,523 mil. Kč (107,4 % schváleného roz-

počtu). Rok 2023 byl tedy uzavřen s rozpočtovou 
ztrátou ve výši 24.983 Kč oproti plánované 
ztrátě 555.000 Kč. 

Tato ztráta byla kryta rezervou z  hospo-
daření z  předchozích let. Stav prostředků na 
účtech svazku a  v  pokladně byl k  31.12.2023 
ve výši 680.719 Kč,“ zmínil místopředseda 
RSB Rostislav Kožušník. 

Další zasedání proběhne dne 12.09.2024 
v Žabni.

6.-7. třída 8. – 9. třída 

1. místo ZŠ Paskov 1. místo ZŠ Raškovice

2. místo ZŠ Raškovice 2. místo ZŠ Paskov

3. místo ZŠ Morávka 3. místo ZŠ Sedliště

4. místo ZŠ Vratimov Datyňská 4. místo ZŠ Vratimov Datyňská

 5. místo ZŠ Morávka

v konečném součtu bodů dle těchto kritérií se jednotlivé školy umístily následovně:

ReGIon sleZsKá bRána
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Celkovým vítězem – při vyhodnocení 
obou kategorií – se stala domácí ZŠ Raško-
vice, která těsně porazila ZŠ Paskov.

Velké poděkování a pochvalu si za skvě-
lou pomoc při organizaci celého závodu 
zaslouží žáci osmých a devátých tříd. Vše 
zvládali skvěle a bylo na ně vždy spoleh-
nutí. Pomáhali na stanovištích a v bufetu, 
vodili žáky jiných škol na start a zajišťo-
vali hladký průběh celého závodu. Uznání 
a poděkování patří také panu učiteli Janu 
Sonnkovi, který již tradičně pomáhal při 
organizaci celého závodu a  také spočítal 
výsledky.

Zahájení akce se účastnili ředitelka 
pořádající školy Mgr. Hana Kachtíková, 
starosta obce Raškovice Jiří Blahuta, sta-
rosta obce Paskov a  předseda DSO RSB 
Petr Baďura a  projektový manažer DSO 

RSB Ing. Miroslav Lysek, který také zajis-
til autobusovou dopravu pro většinu škol 
a fotodokumentaci z akce.

Po závodě se účastnici mohli občerstvit 
bagetami a  pitím. Družstva na prvních 
třech místech v obou kategoriích získala 
medaile a poháry, stejně jako vítězná škola 
celkového klání.

Všem vítězným družstvům gratulujeme 
a děkujeme za vzornou reprezentaci svých 
škol.

Odkazy na dokumentace z akce jsou:

Video:
Raškovice: Branný závod škol regionu 
Slezská brána (slezskabrana.tv)

Fotografie:
7_5_2024_Branný závod - Raškovice – 
mirekysek – album na Rajčeti (idnes.cz)

atletické závody regionu slezská brána 
pro žáky 2. stupně – 15. Ročník 
FRýDeK-MísteK – staDIon tj sleZan – 21. 5. 2024

Mgr. jana biolková,  
organizátorka ZŠ Vratimov, Datyňská 
Ing. Miroslav lysek, Dso Rsb, 
koordinátor spolupráce se školami

Letošní 15. ročník atletických závodů pro 
žáky 2. stupně z regionu Slezská brána se 
konal v úterý 21. května a proběhl opět na 
stadionu TJ Slezan Frýdek-Místek. Kolektiv 
atletů z TJ Slezan se tak stal opět spolu se 
ZŠ Vratimov - Datyňská a  dobrovolným 
svazkem obcí Region Slezská brána spo-
luorganizátorem této akce.  Díky umělo-
hmotné dráze má soutěž vysokou sportovní 
úroveň. Stále zde ale chybí fanoušci z řad 
současných i bývalých žáků a rodičů, kteří 
dávali v době, kdy závod probíhal ve Vra-
timově, závodu ten správný náboj. 

Kromě pořadatelské školy ZŠ Vratimov 
-  Datyňská se jí zúčastnily také ZŠ Paskov, 
ZŠ Sedliště, ZŠ Vratimov - Masarykovo 
náměstí, ZŠ Raškovice a ZŠ Morávka. Děti 
6. - 9. ročníku závodily v pěti disciplínách: 
běhu na 60m/100m, běhu na 800m/1500m, 
skoku dalekém, hodu kriketovým míčkem 
a  štafetě 4x400m. V  letošním ročníku 
nebylo poprvé ohodnoceno umístění nej-
lepší školy.   

Závody zahájila organizátorka akce 
Mgr. Jana Biolková, místostarosta města 
Vratimov Bc. David Böhm a v neposlední 
řadě ředitelka ZŠ Vratimov - Datyň-
ská Mgr.  Darja Kuchařová. Hlavní roz-
hodčí závodů Josef Nejezchleba seznámil 
závodníky s  organizačními podmínkami 
vlastního průběhu závodu. Počasí těmto 

ReGIon sleZsKá bRána
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návštěvníci ostrava beach Pro vyšlapali  
na oranžových kolech nadace ČeZ přes 100 tisíc 
pro malé volejbalisty

vladislav sobol  
mluvčí Skupiny ČEZ

návštěvnicí prestižního beachvo-
lejbalového turnaje ostrava beach Pro 
v  sobotu v  Dolních vítkovicích vyšlapali 
na oranžových kolech nadace ČeZ přes 100 
tisíc korun pro malé volejbalové talenty 
z regionu. Zástupcům volejbalového klubu 
ostrava a vK Raškovice předali šeky hejt-
man Moravskoslezského kraje josef bělica 
a  primátor ostravy jan Dohnal společně 
s  místopředsedou představenstva ČeZ 
Pavlem cyrani. 

Pro ostravský klub se na beachvolejba-
lovém turnaji vyšlapalo 50 081 korun. „Náš 

klub vždy patřil ve výchově mladé generace 
k velmi úspěšným už v rámci Československa 
a snažíme se v tom pokračovat i nyní. Peníze 
proto využijeme na organizaci sportovního 
kempu pro 40 dětí, který uspořádáme v srpnu 
v  Beskydech,“ řekl předseda právní rady 
Volejbalového klubu Ostrava Pavel Žurek.

Ještě o tisícovku více, konkrétně 51 001 
korun, si z Ostravy odvezl VK Raškovice, 
který v beskydské obci pobláznil do volej-
balu téměř 150 dětí a dorostenců. Pořídí za 
ně volejbalové sítě, míče a další sportovní 
vybavení. „Zájem dětí o  volejbal je u  nás 
výjimečný a chceme ho dále podporovat. Nové 
vybavení nám umožní rozvíjet sportovní 
výkony dětí a mládeže, ale hlavně pestrost tré-

závodům přálo - bylo slunečno, teplota 
cca 21 stupňů.

Během závodů byly vidět výborné atle-
tické výkony, děti si sahaly na dno svých 
fyzických i psychických sil. Odměnou jim 
byl kromě medaile jistě i pocit, že překo-
naly samy sebe, což je nejen ve sportu, ale 
i v životě určitě důležité. 

Vyhlášení výsledků uváděl hlavní 
rozhodčí a  vedoucí organizačního týmu 
z  TJ Slezan Josef Nejezchleba. Předávání 
medailí úspěšným žákům se ujaly Mgr. 
Darja Kuchařová a  Mgr. Jana Biolková. 
Na závěr byly alespoň vyhodnoceny tři 
nejhodnotnější atletické výkony a  tito 
žáci byli odměněni trofejemi. Byl to Kli-
munda Michal (ZŠ Paskov, 7. ročník) za 
výkon 8,39s v běhu na 60m, Fedor Jakub 
(ZŠ Datyňská, 9. ročník) za výkon 12,72s 

v běhu na 100m a Junková Stela (ZŠ Paskov, 
6. ročník) za výkon 45,45m v hodu míčkem.

Atletických závodů se účastnilo 192 žáků 
a staly se tak již tradičním a nejpočetněji 
obsazeným vyvrcholením celého cyklu 
školních sportovních soutěží, které jsou 
pořádány pro základní školy v  regionu 
Slezská brána. 

Video i fotodokumentaci z akce zajistila 
společnost CRTV (p. Vladimír Tvardek). 
Odkazy na ně jsou:

Video:
Frýdek-Místek: Atletické závody škol regi-
onu Slezská brána (slezskabrana.tv)

Fotografie:
https://www.flickr.com/photos/165335991@N05/

albums/72177720317176096/
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ninků, aby byl pro děti i v dnešní době mobilů 
volejbal stále atraktivní,“ řekl předseda VK 
Raškovice Zbyněk Sonnek.

Na handbikových trenažérech Nadace 
ČEZ známých jako Oranžová kola se pro 
dobrou věc zapotili i zástupci kraje a města.

„Výzvu jsem přijal s  cílem, že pana pri-
mátora porazím,“ usmíval se hejtman 
Moravskoslezského kraje Josef Bělica. 
„Výsledek našeho soupeření na Oranžových 
kolech ale samozřejmě nebyl vůbec důležitý. 
Hlavní bylo, že se nám společně s návštěvníky 

turnaje podařilo vyšlapat peníze, které podpoří 
sportování dětí v  Moravskoslezském kraji,“ 
dodal hejtman.

 „Mám radost, že se nám podařilo propojit 
finance od Nadace ČEZ s energií návštěvníků 
tohoto úžasného beachvolejbalového turnaje 
a  že vyšlapané peníze pomohou ostravským 
dětem. Volejbalový klub VK Ostrava se věnuje 
malým volejbalistům systematicky a  dlou-
hodobě, takže finance poputují do správných 
rukou, respektive na správný účet,“ řekl pri-
mátor Ostravy Jan Dohnal.

naDace ČeZ/sMvaK InFoRMUje

Zájem o dovoz vody do bazénu cisternou 
výrazně roste!

Mgr. Marek síbrt 
manažer vnějších vztahů, mluvčí SmVAK

ostrava, 10. 5. 2024 – vodu do 435 bazénů 
loni navezly cisterny společnosti smvaK 
ostrava. Zájem obyvatel regionu o  tuto 
službu meziročně výrazně vzrostl, téměř 
se zdvojnásobil. Důvodem je skutečnost, že 

vodárenská společnost nabízí osvědčenou 
a  efektivní cestu, jak napustit zahradní 
bazén a  vyhnout se sousedským sporům 
nebo problémům ve vodovodní síti. to vše 
za férovou cenu.

Zahradní bazén je možné napouštět 
zdlouhavě z veřejné vodovodní sítě s rizi-
kem řady nepříjemností, nebo zvolit poho-
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dlnější a výhodnější cestu v podobě dovozu 
vody do bazénu cisternou. Tato varianta je 
výrazně rychlejší a nedotkne se negativně 
okolních odběratelů. 

Zájem o službu meziročně výrazně roste 
s tím, jak se rozšiřuje výstavba rodinných 
domů v  moravskoslezském regionu. Ten 
byl v  minulosti v  některých jeho částech 
(Karvinsko, Havířovsko) typický vyso-
kým podílem obyvatel žijících v  bytech 
na sídlištích. Tito lidé v současnosti často 
hledají klidnější bydlení s  odpovídajícím 
zázemím a  vybavením mimo větší města 
blíže přírodě v blízkosti hor nebo přehrad. 
Socio-ekonomická situace a konkurence na 
trhu s vybavením pro trávení volného času 
navíc vedou k tomu, že řada lidí si bazény 
pořizuje na zahrady, chaty a chalupy.

Češi tím potvrzují pozici velmoci v počtu 
zahradních bazénů na počet obyvatel.

nejvíce bazénů si lidé loni nechali navézt 
cisternou vodárenské společnosti na Frý-

decko-Místecku (144) a Karvinsku (135). 
nejméně jich bylo stejně jako v uplynulých 
letech na novojičínsku (77) a opavsku (79). 

Vodárenská společnost zjednodušila 
a  zpřehlednila cenovou politiku služby – 
kromě bezplatné zákaznické linky je možné 
využít jednoduchý formulář na www.smvak.
cz v sekci Nabídka služeb. Cena služby je 
dána objemem bazénu a  vzdáleností, na 
kterou se musí transportovat. Například při 
objemu bazénu sedm metrů krychlových 
a vzdálenosti do 10 kilometrů od provoz-
ního střediska je stanovena paušální cena 
1 621 korun bez DPH.

Jak správně postupovat při napouštění 
zahradních bazénů z vodovodní sítě? Které 
zásady dodržovat, aby se lidé vyhnuli zkla-
mání v podobě zakalené vody nebo předešli 
problémům ve vodovodní síti, čímž mohou 
rozzlobit obyvatele celé lokality, kde bydlí? 
Je efektivní napouštět bazén ze sítě, nebo 
je lepší svěřit celý proces do rukou profe-
sionálů?
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„Problémy se mohou vyskytnout v momentě, 
kdy se rozhodne větší počet lidí v lokalitě napou-
štět prostřednictvím přípojky bazén ve stejný 
čas, a  navíc ho chtějí mít napuštěný co nej-
rychleji. Při náhlém zvýšení odběru může dojít 
ke změnám hydraulických poměrů vyvolaným 
vysokou rychlostí proudění vody v potrubí. To 
má za následek uvolňování usazenin a  zákal 
vody, který se může projevit v poměrně širokém 
okolí. Nárazové odběry mohou také způsobit 
pokles tlaku vody. To se negativně projeví 
u ostatních odběratelů, kteří můžou být omezeni 
v odběru,“ říká ředitel vodovodů společnosti 
SmVaK Ostrava Milan Koníř.

Nepříjemným situacím lze předejít 
dodržováním několika základních pravi-
del. Bazén je vhodné napouštět pozvolna, 
klidně několik dnů a ideálně mimo odběrové 
špičky. Nejlépe přes noc ve všední den.

„Jednoznačně doporučuji pohodlnější 
a  efektivnější řešení. Když si lidé nechají 
dovézt vodu do bazénu cisternou, vyhnou se 
nepříjemnostem, které mohou potenciálně 
nastat. Budou mít navíc jistotu, že nebudou 
omezovat své sousedy a předejdou případným 
sporům. V  loňském roce jsme ke spokojenosti 
našich odběratelů napustili 435 bazénů, zájem 
každoročně roste a  v  případě pěkného počasí 
očekávám, že letos bude atakovat hranici pěti 
set návozů,“ vysvětluje Koníř. 

Zájemci o dovoz vody k naplnění svého 
bazénu a  autocisterny se mohou obrá-
tit na zákaznickou linku SmVaK Ostrava 
800  292  400, kde jim budou poskytnuty 
detailní informace o  možnosti dodávky 
a ceně dle parametrů bazénu. Linka je bez-
platná a je v provozu v pracovní dny od půl 
osmé ráno do pěti hodin odpoledne.

Opatrnost je na místě také v případě, že 
si lidé napouštějí bazén ze své studny. Je 
žádoucí si nejdříve nechat ve specializované 
laboratoři prověřit, zda je voda ke koupání 
vhodná. Obrátit se je možné například na 

laboratoře společnosti VodoTech (www.
vodotech.cz). 

„Kromě základních chemických ukazatelů, 
jako jsou hodnota pH nebo tvrdost vody dopo-
ručujeme sledovat také bakteriální znečištění, 
které by mohlo být příčinou nepříjemných 
kožních či zažívacích problémů. V případě vyšší 
tvrdosti vody dochází k  reakci s  prostředky 
k dezinfekci vody a mohou se vysrážet některé 
kovy. To má za následek nejen tvorbu vodního 
kamene a povlaků na stěnách bazénů, ale také 
nevzhlednou barvu vody,“ říká vedoucí labo-
ratoří VodoTech Pavla Veselá.

Společnost zároveň připravila přehledné 
instrukce, jak správně vzorky z bazénu ode-
bírat, jaké náčiní pro odběr používat nebo 
jak ho dopravit do laboratoře, aby nedošlo 
ke kontaminaci a předešlo se riziku zne-
hodnocení následné analýzy. „Vzorkovnice 
pro odběr vzorku vody poskytuje výhradně labo-
ratoř. Nesprávně připravená vzorkovnice může 
vzorek kontaminovat a  znehodnotit výsledky 
analýzy. Před odběrem je nutné si umýt ruce. 
Vzorek se odebírá z hloubky přibližně 15 cen-
timetrů pod hladinou a alespoň 30 centimetrů 
od okraje bazénu. Odebírá se těsně před trans-
portem do laboratoře. Pokud ho nelze dopravit 
do laboratoře bezprostředně po odběru, musí 
být skladován v  temnu a  chladu při teplotě 
1-5 °C. Analýzy v laboratoři musí být započaty 
nejpozději do 24 hodin po odběru,“ vysvětluje 
vedoucí provozních laboratoří VodoTech 
Lucie Chlebková.
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100 let Měšťanské školy v Raškovicích

jan Muroň 
autor

Obec Raškovice vydává ke stému výročí 
založení první venkovské měšťanské školy 
na Frýdecku přehlednou a poutavou publi-
kaci. Tzv. měšťanka zahájila v Raškovicích 
svou činnost v roce 1923. Jejím největším 
přínosem pro žáky z Raškovic i z okolních 
vesnic bylo, že po absolvování povin-
ných pěti tříd místní obecní školy se jim 
otevřela možnost pokračovat plynule ve 
vzdělávání na nově zřízené měšťance, aniž 
by museli dojíždět do města, což bylo v té 
době pro naprostou většinu venkovských 
dětí nemožné. 

Uskutečněním ušlechtilé myšlenky – 
dopřát místním dětem vyšší míru vzděla-
nosti se zabývali představitelé obcí Krásná, 
Morávka, Pražmo, Raškovice a Vyšní Lhoty 
už za Rakousko – Uherska, ale jejich 
záměry překazila první světová válka. Se 
stavbou se tak započalo až v novém státě. 
Proč ale právě v Raškovicích?

slyšeli jste např. o tom, že sklad truňku 
těšínské knížecí komory byl vybrán pro 
novou školní budovu? A jak byste si pora-
dili ve vědomostním testu s otázkou: Čeho 
se týká pojem stanovení školního újezdu?  
V jednotlivých kapitolách knížky o vzniku 
raškovické měšťanky naleznete odpovědi 
nejen na tyto otázky, ale i  spoustu dal-
ších zajímavých informací, podrobností, 
vzácných dochovaných fotografií, obrázků 
a textů dokreslujících dobovou atmosféru 
a zachycujících i důležité osoby. 

Absolventy zdejší školy, její současné 
žáky, občany Raškovic, sousedních obcí 
i  širší veřejnost (se zájmem o  historii) 

bude jistě zajímat příběh této, dnes již 
nepřehlédnutelné, jarně zelené třípatrové 
stavby, ke které se časem přiřadila i škola 
mateřská.

Rok po roku je možno nahlížet do zpra-
covaných tabulek a  zajímavých zápisů 
z  kronik a  sledovat tak postupný vývoj 
této stoleté instituce i  v  souvislostech 
s  novodobými dějinami našeho státu. 
Kniha uvádí přehledně počty žáků všech 
tříd školy v  jednotlivých letech, počínaje 
školním rokem 1923/24 a  konče rokem 
2023/24. Školu za sto let jejího působení 
navštěvovalo tisíce žáků a ti, kteří dosáhli 
mimořádných studijních úspěchů a školu 
na veřejnosti reprezentovali, jsou uvedeni 
jménem. Vždy po deseti letech jsou uve-
deny jmenovitě i přehledy vyučujících.

co ještě se můžete z nové knížky o raš-
kovické měšťanské škole dovědět?

Pozornost je zde věnována i dynamice 
stavebního rozvoje dnes již bohatě vyba-
veného školního komplexu sousedícího 
s  velkou sportovní halou. Už v  prvních 
letech existence měšťanky byly prováděny 
důležité stavební úpravy na budově staré 
školy, v roce 1961 pak proběhlo slavnostní 
otevření dostavěné budovy školy nové. 
V  dalších letech, a  prakticky až dodnes, 
pokračují různá stavební vylepšení zahr-
nující přístavby, nadstavby a  dostavby 
v celém areálu školy.

Knihu „100 let Měšťanské školy v Raš-
kovicích“ si můžete koupit v  Místní 
knihovně Raškovice v  1. patře Obecníka 
v  Raškovicích č.p. 50. Otevírací doba 
knihovny je vždy v úterý a ve čtvrtek 8:00 
-12:00 a 12.30 -17:00 hodin.
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Praktický lékař pro děti a dorost 
MUDr. Marie Mácová s.r.o. 

tel. č.: 733685195 

 
Prázdninová ordinační doba 

od 1.7. do 1.9. 2024 
 

Dovolená (zavřeno) 22.7. - 26.7.2024 
zástup MUDr. Kučerová, Dobrá, dle jejich ordinační 

doby, akutní případy se musí předem objednat  
k vyšetření na tel.č.: 603 581 000 

 
Ve dnech 6.8., 8.8., 27.8. a 29.8.  

možné jen telefonické konzultace 8-11 hod. 
 

VŠICHNI PACIENTI 
 (I NEMOCNÍ) MUSÍ BÝT PŘEDEM 

TELEFONICKY OBJEDNANÍ !!! 
 

Raškovice: 
Po, Pá:          8.00 - 11.00 h      poradna pro objednané 
                    11.00 - 13.00 h      pro objednané nemocné 
St:               10.00 - 12.00 h      poradna pro objednané 
                    13.00 - 15.00 h      pro objednané nemocné 
 

Morávka: 
Út, Čt:       8.00 – 10.00 h       poradna pro objednané 
                 10.00 – 11.00 h       pro objednané nemocné 
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kulturní den
SOPM
NEDĚLE 18. SRPNA 2024 od 15 hod.
KULTURNÍ AREÁL KAMENITÉ  
VYŠNÍ LHOTY

| VSTUP ZDARMA 
| ATRAKCE PRO DĚTI 
| HUDBA
| OBČERSTVENÍ ZAJIŠTĚNO

Dobrá Dobratice Krásná

Pražmo Raškovice

Morávka Nižní Lhoty Nošovice

Vojkovice Vyšní LhotySdružení obcí povodí Morávky
Vás srdečně zve na

kapela BIG BAND VRATIMOV  |  JÍZDA NA KONI 
MALOVÁNÍ NA OBLIČEJ  |  SKÁKACÍ HRAD
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AMATÉRSKÝCH DRUŽSTEV
5 .  R O Č N Í K  F O T B A L O V É H O  T U R N A J E5 .  R O Č N Í K  F O T B A L O V É H O  T U R N A J E5 .  R O Č N Í K  F O T B A L O V É H O  T U R N A J E

A R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K AA R E Á L  Z Š  M O R ÁV K A

Herní režim 5+1
2 x 10 nebo 8 min .

(d l e  p o č t u  t ý m ů )

S t a r t o v n é
2  0 0 0 , -

(c e n a  z a  t ý m )

R E G I S T R A C E  O N - L I N E

WWW.MORAVKACUP.CZ

7. ZÁŘÍ 2024
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Pozvánka na zájezd  
spolku tj sokol Morávka

Ing. Martin špok, 
předseda TJ Sokol Morávka  
a organizátor zájezdu

Vážení příznivci turistiky, i letos pořádá TJ Sokol 
Morávka turistický zájezd. 

Tentokráte jedeme na MacochU, kdo ji navštívil jako 
školák má jedinečnou příležitost si oživit vzpomínky. 

•	 Termín: 7.9.2024 

•	 Odjezd z Morávky v 6.00 hodin 

•	 Návrat do 20. hodin 

Na 9:40 máme objednané vstupenky na prohlídku 
Punkevní jeskyně. 

Pak bude následovat turistka nebo prohlídka dalších 
jeskyní v okolí podle vlastní libosti. 

Doporučujeme:

Naučnou stezku MACOCHA, která začíná u  Skalního 
mlýna a vede Suchým žlebem ke Kateřinské jeskyni. 
Odtud pokračuje po Křenkově stezce směrem k pro-

pasti Macocha. Zde je odbočka k vyhlídce Koňský spád. 
Od Macochy vede stezka dále do Pustého žlebu, kam se 

návštěvník CHKO dostane Salmovou stezkou. Stezka 
pokračuje kolem Čertovy branky a Punkevních jeskyní 
a končí u svého počátečního bodu na Skalním mlýně.

Délka trasy je 6 km a má 13 zastávek. 

Více na www.propast-macocha.cz
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Obce budou reprezentovat tříčlenná družstva dětí (podle věku)
a jedno družstvo dospělých v různých sportovních disciplínách.

Tradiční disciplínou pro děti je štafetový skok v pytlích.
Tradiční disciplínou pro dospělé je hod syrovým vejcem.

Členské obce Vás srdečně zvou na 

SPORTOVNÍ DEN
SDRUŽENÍ OBCÍ POVODÍ MORÁVKY

sobota 14. září 2024 od 15:00 hod.

Výletiště ,,Haťok”, Krásná - Mohelnice

Program:

14:30 - 14:55  prezence družstev
15:00 slavnostní zahájení

15:30 - 17:00 soutěže dětí

19:00 slavnostní vyhlášení
17:30 - 18:30 sportovní soutěže dospělých

Zveme všechny, ať se přijdou pobavit
a  povzbudit družstva své obce.
Občerstvení bude k dispozici.

PoZvánKa
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Obec Morávka 

                            
Vás srdečně zve 

do divadla J. Myrona v Ostravě na  
 

činohru 
 

Bez roucha 
 Sardinky, na scénu! 

                                                         Michael Frayen 
 
Autor nám kromě talířů se sardinkami servíruje velkou porci humoru ve hře, která 
vyžaduje herecký koncert. Jedna z nejvtipněji napsaných situačních komedií 
obnažuje zákulisí divadelní zkoušky. Právě probíhá poslední večerní generálka před 
premiérou a nic se nedaří, jak má. Herci si nepamatují texty, přicházejí na scénu 
dříve, než mají, a zapomínají přinášet a odnášet rekvizity. A co víc, fraška je 
postavená na tom, že se postavy neustále míjí ve dveřích – ale co dělat, když ty 
dveře nejdou otevřít? A tak není divu, že režisérovi tečou nervy. Nastudovat brilantní 
frašku totiž není žádná sranda! A tak můžeme sledovat celou řadu komických situací 
z divadelního zákulisí, v nichž je plno zábavných a překvapivých zvratů, záměn a 
nezdarů. Zároveň se postupně odlupují nové charakterové vrstvy účinkujících, které 
odhalují nejednoduché osobní a vztahové problémy jednotlivých herců.ly. 
 

Kdy:       neděle 22.9. 2024 
Cena:            260 Kč (50% sleva) 
Odjezd:        14.30 od ZŠ Morávka 
Doprava:      obec Morávka 
 
Vstupenky je možno rezervovat na tel. č. 558 691 021 
(OÚ Morávka) a týden před představením vyzvednout 
 na Obecním úřadě Morávka  

 
Na všechny se těší 
Gabriela Daňková – organizátor zájezdu 

PoZvánKa
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DEN REGIONŮ 2024
V PASKOVĚ
ZÁMECKÝ PARK | SOBOTA 21. ZÁŘÍ 2024 | OD 14:00

Město Paskov ve spolupráci  
s dobrovolnými svazky obcí  

a Region Slezská brána Vás zvou na

10. ROČNÍK

www.mesto-paskov.czm sto Paskov

SOUTĚŽ MEZI OBCEMI O NEJHEZČÍHO STRAŠÁKA
KULTURNÍ PROGRAM PRO DĚTI I DOSPĚLÉ

ATRAKCE PRO DĚTI
STÁNKY S OBČERSTVENÍM  

A MNOHO DALŠÍHO

PoZvánKa
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Hledáme dvě paní na úklid 
 rekreační chalupy na pronájem na Morávce

200 Kč/hod./osoba

Frekvence úklidu v letní sezonu  
jednou týdně, ostatní dle obsazenosti. 

Volejte prosím na tel: 731 110 765

PoZvánKa / InZeRce
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InFoRMace

Tato rostlina je nejnebezpečnější
invazní rostlina Evropy. Velmi rychle            

se šíří a obsazuje nová území, vytlačuje
původní druhy rostlin a tím snižuje

biodiverzitu, poškozuje infrastrukturu
(narušuje chodníky, prorůstá

asfaltem), velmi obtížně se likviduje.
Před více jak deseti lety proběhl velký

projekt likvidace křídlatky v povodí řeky
Morávky. Povedlo se zlikvidovat souvislé

porosty křídlatky v okolí vodních toků.
Bohužel se nepovedlo zlikvidovat tuto

rostlinu definitivně všude a jsou lokality,
kde se znovu rozrůstá. Mapováním                

a postupnou likvidací chceme přispět                  
k postupnému omezování výskytu této

rostliny.

Pokud se tato rostlina vyskytuje na vašem
pozemku, zničte ji co nejdříve. Účinná       
je kombinace mechanické likvidace
(posečení, vytržení) s chemickým

postřikem. Důležitá je likvidace celé
rostliny! 

V případě, že narazíte na lokalitu,             
kde se křídlatka vyskytuje, při svých toulkách

po obci či jejím okolí,                        
kontaktuje obecní úřad. 

KŘÍDLATKA V
NAŠí OBCi

JAK MŮŽETE POMOCT   
V BOJI PROTI JEJíMU

ŠÍŘENÍ?

CO JE KŘÍDLATKA  
A PROČ NÁM VADÍ?
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InZeRce

 

UHLÍ  
  

KOKS  

  

BRIKETY  
  

  

      

607 
  985 

  579 
  

www.uhli - raskovice.cz 
  

Uhelné sklady v Raškovicích „U Stříže“ prodávají balená a volně ložená paliva. Dopravu 
zajišťujeme, nabízíme i skládání uhlí dopravníkem až do sklepa. Platby hotově i kartou. 
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Kalendárium kulturních  
a sportovních akcí 

•	 18.8.  Kulturní den SOPM – Kamenité Vyšní Lhoty 

•	 26.8.  uzávěrka zpravodaje

•	 31.8.  Pohádkový les – rozloučení s prázdninami

•	 7.9.  Fotbalový turnaj „Morávka cup“ 

•	 10.9.  Setkání s jubilanty

•	 14.9.  Výsadek Wofram  
 – slavnostní otevření nového pietního místa, výsadek

•	 14.-15.9. Zájezd – jižní Morava – ZO ČZS Morávka

•	 14.9.  Sportovní  den SOPM – Krásná

•	 21.9.   Den Regionu Slezská brána – Paskov

•	 22.9.   Zájezd do divadla Ostrava – činohra – Bez roucha

•	 24.9.   Obecní zájezd ke Dni seniorů – zajímavosti Ostravy

•	 28.9.   Gulášfest – 4.ročník + ukončení léta – kapela UFO

•	 13.10.  Koncert v kostele J. Nepomuckého na Pražmě Ensenble Flair 

•	 12.10.  Turistický zájezd z obce (místo upřesníme)

•	 26.-27.10  Zájezd do vinného sklepa

•	 30.11. Zájezd do divadla Ostrava – opera Nabucco

Všechny akce budou průběžně aktualizovány a zveřejňovány na webových 
stránkách obce, facebooku, instagramu, aplikaci MUNIPOLIS a formou letáků.

PoZvánKa
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